
Er is nogal wat te doen over de 
gedeeltelijke afbraak en renovatie 
van de gebouwen van het coStA op 
de Sint-Andriesplaats. In de wijk 
heerst grote ongerustheid over het 
tijdelijk sluiten van het sociale en 
artistieke knooppunt. Daarboven-
op komt dan ook nog een nieuwe 
directeur.

We hadden een gesprek met Niels 
Dupon (42 en te verleiden met een 
bord eerlijke kost uit alle windstre-
ken). Het werd uiteindelijk een ge-
ruststellend gesprek waaruit bleek 
dat hij er zich zeer sterk van bewust 
is hoe iedereen deze plek gaat mis-
sen. In de mate van het mogelijke zal 
men tijdens die 2 jaar dat het coStA 
zal gesloten zijn, toch een sociaal-ar-
tistiek aanbod blijven waarborgen.

Bib in het coStA
Eerst de praktische kant... Het groot-
ste deel van de site, zoals de hangar, 
het brede parallelle gebouw onder 
de hangar, de grote zaal en het hoek-
huis Lokaal 25, zal enkel worden 

gerenoveerd. Meer nog, sommige 
delen zullen zelfs naar hun originele 
staat worden teruggebracht.

De site is niet volledig als erfgoed 
erkend, waardoor het middendeel 
van het gebouw, dat later is bijge-
bouwd, kan worden afgebroken. De 
foyer en de gelijkvloerse kleine zaal 
worden gesloopt en heropgebouwd 
tot polyvalente zalen, zodat ze meer 
dan enkel toneelzalen met een po-
dium worden. Ze moeten voor di-
verse activiteiten kunnen worden 
gebruikt.

De bibliotheek in het sterk ver-
ouderde gebouw aan de hoek van 
de Pachtstraat zal ook in het nieuwe 
gebouw worden ondergebracht. De 
open ruimte tussen het eigenlijke 
gebouw en de hangar zal 50 % groe-
ner en waterdoorlatend worden en 

tevens een stuk van de Groene Ader 
worden. Die zal lopen van de Suiker-
rui tot de Gedempte Zuiderdokken, 
zodat men bijna uitsluitend langs 
groene tuinstraten kan wandelen.

Ontworpen vanuit de gebruikers en 
de omgeving

Hoe zal het eruit zien? 
NIELS 17 ontwerpteams hadden 
zich kandidaat gesteld om de site 
vorm te geven, van wie er 5 werden 
geselecteerd om hun voorstel uit te 
werken, om dan uiteindelijk tot 1 
winnaar te komen. We hebben niet 
gekozen voor een hyperstrak mini-
malistisch ziekenhuisdesign, maar 
voor een warm, gezellig sfeerdesign 
dat beantwoordt aan het uitnodi-
gende karakter dat onze foyer steeds 
heeft uitgestraald. Het is ontworpen 
vanuit de gebruikers en passend bij 
de omgeving. Ontmoeting blijft het 
doel, met de foyer als kloppend hart.

En de tijdlijn?
NIELS Vanaf september gaat de 
werking van het coStA en Het Stads-
magazijn samen. Tijdens de reno-
vatiewerken verhuizen we tijdelijk 
naar de Keistraat om nadien terug 
te keren als 1 team dat ook de an-
dere wijken tussen de Schelde en 
de Leien, en zelfs Linkeroever, zal 
bedienen. Het nieuwe team zal nog 
versterkt worden met extra mede-
werkers en veel groter zijn dan het 
huidige in het coStA. Deze uitbrei-
ding valt binnen het masterplan 
‘Culturele Ontmoeting’ dat de ambi-
tie heeft de ontmoetingscentra bin-
nen het district Antwerpen te ver-
sterken. Tot mei volgend jaar blijven 
we nog wel aanwezig in het coStA 
en loopt het programma verder. De 
foyer blijft zelfs nog iets langer open, 
nl. tot juni. Begin 2025, als al de ver-
gunningen in orde zijn, zullen de 
werken starten. Momenteel zijn we 
op zoek naar een plaats in de buurt 
om een infopunt in te richten, waar 
de bewoners tijdens de verbouwing 
terecht kunnen met al hun vragen.

Zo dicht mogelijk bij de wijk blijven

Hamvraag is natuurlijk waar de  
evenementen zullen kunnen 
 plaatsvinden?
NIELS Een aantal activiteiten ne-

men we mee naar Het Stadsmaga-
zijn, zoals Samen Lezen, de Warme 
Boekenavonden... Die kunnen daar 
blijven plaatsvinden. Maar we den-
ken er ook aan om een samenwer-
king op te zetten met partners uit de 
buurt, zoals bijvoorbeeld Amuz, het 
Modemuseum, het Tropisch Insti-
tuut en het Orteliushuis, om er maar 
enkele te noemen. De aanwezigheid 
in de wijk blijft voor ons belangrijk, 
ook al hebben we er tijdelijk geen 
huis.

Maar de foyer, waar je altijd kunt bin-
nenspringen en iemand tegenkomen 
die je kent, die zullen we natuurlijk 
een tijd moeten missen.
NIELS Dat is inderdaad waar, want 
een tijdelijk café uit de grond stam-
pen wordt moeilijk. Al zijn ideeën 
altijd welkom. Misschien kan het 
buurtcafé van Hogeschool Thomas 
More in de Kronenburgstraat tijde-
lijk die rol op zich nemen?

Groter team
Kwatongen beweren dat je een over-
gangsfiguur zou zijn?
NIELS Nee, dat klopt niet. M’n voor-
ganger Kristof was enkel coördinator 
van het coStA en kon zich met meer 
delen van de werking bezighouden, 
waaronder bv. ook de programme-
ring. Mijn functie is meer overkoe-
pelend: ook coördinator, maar van 
een team dat cultuur zal voorzien in 
de postcodes 2000 en 2050 en niet 
specifiek gericht op één locatie. In 
het coStA ben ik – om een chic woord 
te gebruiken – sitemanager met als 
opdracht de verbouwing op te vol-
gen en functioneel te maken voor de 
vaste gebruikers. De programmering 
valt nu grotendeels onder Lander 
en met zijn ervaring komt dat zeker 
goed. Hij kent de wijk, de noden van 
de buurt en de mensen. In septem-
ber zal het programmateam verder 
uitbreiden, zodat hij er niet meer 
alleen voor staat. Voor mij is het een 
grote uitdaging met veel over en 
weer geloop en het dragen van ver-
schillende petten. Natuurlijk word 
ik met mijn voorganger vergeleken, 
logisch, maar de invulling van de 
functie is toch anders. Maar ik kan 
je verzekeren dat ik hier blijf, ook als 
het gebouw klaar is. Er zijn nog ge-
noeg uitdagingen!

Een lang creatief parcours

Hoe ben jij in deze functie  
terechtgekomen? 
NIELS Als kind tekende ik graag 
en was ik altijd creatief bezig. Zo 
ontwierp ik affiches voor denkbeel-
dige evenementen. Na een tijd was 
ik die feestjes zonder volk wel beu 
en van het één kwam het ander. 
Zo ben ik beginnen te organiseren. 
Eén van mijn eerste evenementen 
vond plaats in een dancing. Ik weet 
nog goed dat m’n ouders toen eerst 
een papier moesten ondertekenen, 
voordat ik zelf binnen mocht op m’n 
eigen feest. Ik was dan ook nog maar 
15 jaar. Dat was wel geestig! Vanaf 
toen had de microbe me te pakken 
en heb ik zowel professioneel als 

privé diverse concepten bedacht 
en projecten gecoördineerd, van 
concerten, expo’s en voorstellin-
gen tot muziek- en familiefestivals 
op verschillende locaties, zoals een 
spiegeltent, een kasteel en zelfs een 
verlaten zwembad. Zo stond ik mee 
aan de wieg van Schoten Bad, een 
ontmoetingsplek aan Schoten Vaart,  
waar je in onvervalste vakanties-
feer kon genieten van sport, spel en 
cultuur. In het kader van Antwerp 
European Youth Capital organiseer-
de ik een gemaskerd bal in het MAS. 
Borgerrio, op en rondom de Turn-
houtsebaan, was ongetwijfeld het 
grootste en kleurrijkste festival waar 
ik aan meewerkte met een unieke 
mix van muziek, sport en een carna-
valeske braderij. Noorderlicht, een 
projectweek rond samenleven in de 
Seefhoek, en 2600 Turkije, een dag 
in het teken van de Turkse cultuur, 
waren met voorsprong het meest di-
vers en participatief.

Een sociaal-cultureel verhaal

En hoe ben je in je huidige functie  
beland?
NIELS Nadat ik was afgestudeerd 
aan een sociaal-culturele opleiding, 
ben ik in ’t jeugdwerk terechtgeko-
men. Dan heb ik een tijdje bij SAAMO 
gezeten om in 2010 te worden aange-
nomen door de stad als cultuuran-
tenne, eerst in Wilrijk en dan in 
Borgerhout. In 2014 maakte ik de 
overstap naar Berchem als publieks-
werker en verantwoordelijke van 
de communicatie voor schouwburg 
Corso. Dat was een interessante job 
op een boeiende plek, maar na 8 jaar 
was ik toe aan een nieuwe uitdaging 
en zo ben ik uiteindelijk bij het coStA 
beland, waar ik nog mooie projecten 
hoop te realiseren, vóór maar vooral 
sámen met de mensen van Sint-An-
dries. (Guido Sanders)
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De Parochie van Miserie, het kloppend hart van de Antwerpse Binnenstad, waar bewoners mondig, sociaal en samenhorig zijn.

 Volg ons op facebook.com/
 Gazet van Sint-Andries
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Neem mij mee !

www.deBlauweHond.be • info@deBlauweHond.be

How to … ?Assortiment

machines • gereedschap • ijzerwaren • bevestigingsmateriaal
werfuitrusting • werkkledij • bouw- & renovatiemateriaal • hout
verven • vloer- & muurbekleding • decoratie • spuitapparatuur

de Blauwe Hond
DÉ LEVERANCIER VAN DE ONDERNEMER

in ’t Stad | Scheldestraat 31-33 Antwerpen | 03 260 90 78
in Hoboken | KMO-zone Polderstad Boombekelaan 1 | 03 260 90 70

ook voor (zelf)verbouwers
Deze Gazet kwam tot stand 

met de steun van:

Niels Dupon, nieuwe directeur coStA:

Niels Dupon, de nieuwe directeur van 
het coStA: “In het coStA ben ik - om 
een chic woord te gebruiken - sitema-
nager met als opdracht de verbou-
wing op te volgen en functioneel te 
maken voor de vaste gebruikers.”

“Tijdens de verbouwing zo aanwezig mogelijk blijven in de wijk.”
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groep onze verantwoordelijkheid op 
en zullen we helpen met het zoeken 
naar nieuwe locaties. We doen ook 
een oproep aan de grote organisaties 
in de wijk, zoals AMUZ, de Christelijke 
Mutualiteiten in de Nationalestraat, 
Hogeschool Thomas More, WZC 
Huizeken van Nazareth … om de 
komende 2 jaar hun deuren open te 

zetten, zodat ons bloeiend ver-
enigingsleven vanuit de wijk 

kan blijven doorgaan.
Binnenkort gaan ve-

len van ons op vakantie. 
Toerisme is een zegen 
voor een havenstad als 

Antwerpen. Onlangs 
ontstond een hele discussie 

over het al dan niet toelaten 
van schepen in onze binnenstad. Er 
waren studies die aantoonden dat de 
helft van de Antwerpenaren dat niet 
meer zag zitten. Vreemd, want als we 
terugdenken aan de Scheldetafels, 
de grote bevraging destijds van de 
bewoners, dan waren velen voorstan-
der van ‘maritieme mobiliteit’ aan 
de vernieuwde Scheldekaaien, met 
andere woorden: velen wilden graag 
dat er schepen zouden blijven aan-
meren. Laten we die schepen dus niet 
weren, maar werken aan manieren 
om het verblijf van bv. cruiseschepen 
milieuvriendelijker te maken.

Helaas zien we in onze wijk ook 
een verdringing van woonruimte 
door de verhuur op Airbnb. Het wordt 
tijd dat er actie wordt ondernomen, 
zeker als je weet dat hotels erover 
klagen dat ze hun kamers niet meer 
verhuurd krijgen. Er zijn dus genoeg 
alternatieven beschikbaar. Laten 
we ervoor zorgen dat bewoners 
bewoners zijn en toeristen toeristen. 
Wist je trouwens dat er een Bed & 
Breakfastuitbater is die maar liefst 
zeshonderd kamers op Airbnb heeft 
staan en dat in onze wijk een heel 
appartementsblok zijn opzeg heeft 
gekregen om dat om te bouwen tot 
een B&B ... Een bedenkelijke gang van 
zaken, waar wij ons op zijn minst ern-
stige vragen bij mogen stellen, toch?

Tot slot nog een gezondheidstip. 
Ook de bewoners van Sint-Andries 
krijgen de kans om zich te laten testen 
op de aanwezigheid van PFAS in hun 
bloed. Tijdens een infomoment op de 
meivergadering van de Stuurgroep 
is gebleken dat onze wijk binnen het 
gebied valt waar mogelijke besmettin-
gen kunnen optreden. Je kunt je dus 
gratis laten testen en alle informatie 
daarover vind je trouwens in dit 
nummer van onze gazet.

Nico Volckeryck
Voorzitter Stuurgroep Sint-Andries

De Gazet van Sint-Andries is een uit-
gave van de vzw Stuurgroep Sint-An-
dries om de Sint-Andriezenaar op de 
hoogte te houden van wat er zoal in 
de wijk reilt en zeilt. De Gazet wordt 
financieel gesteund door de midden-
stand en het District Antwerpen.
Gratis verdeling: 5 000 exemplaren.

Veantwoordelijke uitgever:  
Nico Volckeryck, Kammenstraat 80, 
2000 Antwerpen, tel. 0496 25 97 45, 
mail: walter.vandenbulck@telenet.be
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Kom naar ons open wijkforum!
De bewonersvergaderingen gaan door 
in het coStA op de laatste woensdag 
van de maand (niet in juli, augustus en 
december): telkens om 20 u. Om 19 u. 
is er de vergadering van de Straatan-
tennes in aanwezigheid van politie 
en buurt toezicht. We houden je op de 
hoogte.
Info: nico.volckeryck@telenet.be
0496 25 97 45

Adverteer in de Gazet
Contacteer paul1struyf@gmail.com  
of nico.volckeryck@telenet.be. 
Verschijnt vier keer per jaar.

Werk mee aan Gazet van Sint-Andries
Artikels en activiteiten van verenigin-
gen voor krant nr. 119 kunnen worden 
gestuurd naar redactie@gazetvsa.be. 
De redactie behoudt zich het recht 
voor inzendingen zonder opgave van 
reden te weigeren/in te korten waar 
nodig. Elke auteur is verantwoordelijk 
voor zijn bijdrage.

Lees de krant digitaal
www.gazetvansintandries.be
(Archief)
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Peter Cuypers info@anthologie.be
www.anthologie.be
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EDITO
Hier is de zomer en ondertussen 
puffen we alweer door een eerste 
hittegolf. Voor de zonaanbidders 
onder ons – vergeet je niet goed in te 
smeren  – is dit een zegen, maar voor 
anderen betekent dit het begin van 
het einde van de wereld. In Sint-An-
dries gaat alles zijn gewone gang, 
tot groot plezier van velen. Op 4 juni 
vond eindelijk de Sint-Andries 
Run weer plaats, wat zorgde 
voor veel plezier bij zowel 
bewoners van binnen als 
buiten de wijk. Een dikke 
proficiat aan Sportief 
Sint-Andries en zijn voor-
zitter Paul Struyf voor deze 
succesvolle 11de editie.

Ondertussen zijn de plannen 
voor de verbouwing van het Cultureel 
Centrum Sint-Andries, in de volks-
mond beter bekend als ‘het coStA’, 
bekendgemaakt. Twee schepenen en 
een aantal architecten en ambte-
naren hebben de plannen daarvoor 
toegelicht tijdens een persconfe-
rentie. Als Stuurgroep hebben we 
onze bezorgdheid geuit over waar de 
bezoekers van het coStA gedurende 
die 2 jaar naartoe moeten. Helaas 
hebben we daar nog geen antwoord 
op gekregen. We zijn nu samen met 
de nieuwe directeur van het coStA 
op zoek naar nieuwe locaties voor al 
onze verenigingen in de wijk. Het is 
jammer dat er geen budget is voor-
zien om dit in goede banen te leiden. 
In ieder geval nemen wij als Stuur-

PUFFEN EN ZWETEN Lijst cruiseschepen Noorderterras 
juli-september 2023 

Datum Aankomst Vertrek Lengte Naam
05/07 14.00 u. 21.00 u. 144,1 m Hamburg
10/07 12.00 u. 23.00 u. 239,3 m Riviera
26/07 08.00 u. 18.00 u. 172,5 m Seven Seas Navigator
27/07 14.00 u. 21.00 u. 144,1 m Hamburg
09/08 08.00 u. 19.00 u. 225 m Europa 2
16/08-17/08 17.00 u. 17.00 u. 138 m Sea Cloud Spirit
08/09-09/09 08.00 u. 21.00 u. 175 m World Odyssey
18/09-19/09 10.00 u. 20.00 u. 203 m AidaAura

FOTO: SEBASTIAAN PEETERS

Sinds april 2022 kunnen mensen 
in de 5 km-regio rond 3M zich aan-
melden voor het grootschalige 
PfAS-bloedonderzoek  dat met de 
eerste bloedafname op 22 mei 2023  
nu echt is afgetrapt. De komen-
de maanden zal het Z+-Center in 
Zwijndrecht het decor zijn voor de 
bloedafnames.

Al aangemeld, maar nog geen 
uitnodiging gekregen? Dan kan dat 
te maken hebben met de volgorde 
van uitnodiging: mensen die dichter 
bij de fabriek wonen en zich eerder 
hebben aangemeld, komen eerder 
aan de beurt.

Zodra de inwoners van rechter-
oever aan de beurt zijn, zullen ze de 
mogelijkheid krijgen om zich ook op 
rechteroever te laten testen.

Woon je in het gebied, maar ben 
je nog niet aangemeld? Doe dat 
nog voor 1 juli via: www.vlaande-
ren.be/pfas-vervuiling/aanmel-
den-voor-het-pfas-bloedonderzoek. 
Ook kinderen kunnen zich aanmel-
den voor het onderzoek.

Hoe meer deelnemers, hoe groter 
de kennis over de blootstelling aan 
PfAS.

Vragen over PfAS en gezondheid, 
dan helpt de PfAS-preventiewerker 
Amber Smet je met plezier verder. 
Je kan haar bereiken via mail amber.
smet@logowaasland.be of gsm 0471 
82 24 31. 

Laatste kans om deel te nemen

District wil mensen verbinden

Wat kan je doen om buren mekaar 
beter te leren kennen? Veel! Regel-
matig flitst er bij Antwerpenaren 
een enthousiast idee naar boven, 
maar alleen begin je er niet aan. Is 
er een buur die mee op de kar wil 
springen, dan wordt het al concre-
ter, maar dan vormt het financiële 
plaatje soms weer de laatste strui-
kelblok. In dat geval echter is het 
district de redder in nood.

Een gesprek met Liesbeth Bral (gek 
van pasta), buurtcoach bij het dis-
trict voor alle initiatieven in de zone 
2000. Haar titel is wel enigszins mis-
leidend. Zij organiseert en coacht 
niet, maar begeleidt al wie wat wil 
organiseren naar de toekenning van 
een subsidie. Het kan een straat-
feest, een speelstraat, een concertje, 
een vertelmoment, een sportactivi-
teit, iets met groen in de straat of wat 
dan ook zijn. De enige vereiste is dat 
het mensen met elkaar verbindt, zo-
dat ze zich welkom en thuis voelen 
in de stad.

7 weken minimum

LIESBETH Let er wel op dat zo’n 
aanvraag tijdig moet gebeuren. Dien 
je idee minimum 7 weken vooraf 
in, zodat je goed op voorhand weet 
of je steun zal ontvangen en je van 
start kan gaan. Het positieve is nu 
wel - beter dan vroeger - dat de sub-
sidie niet meer na, maar voor je eve-
nement wordt gestort, zodat je niet 
meer zelf bank moet spelen.

Op de website www.beleefje-
buurt.be kan je de subsidie aan-
vragen en staan ook allerlei nuttige 
tips om je event succesvol, makke-
lijk bereikbaar, duurzaam (bv. her-
bruikbare drinkbekers) en veilig te 
maken. Je kan ook een muzikant 
inhuren, een theatergroep, een cir-
cus, iemand die workshops geeft of 
verhalen komt vertellen... Ook Alain 
Rinckhout, de zelfverklaarde, maar 
grappige veilingmeester die tijdens 
de nieuwjaarsperiode met z’n stoot-
kar drankjes uitdeelde in de wijk, 
kan je engageren. Projecten kunnen 
klein of groot zijn en kunnen uitdei-
nen tot regelmatige projecten, maar 
moeten steeds verbindend zijn.  

Ook op www.buurtinbloei.be 
vind je hoe het district je kan steu-
nen met het vergroenen van je buurt 
met bv. planten of een groenslinger. 
Wil je het plantvak verzorgen rond-
om een boom, dan verwijdert het 
district de boomroosters voor jou. 
Ook bij de aanleg van een geveltuin 
kan je de hulp inroepen van het dis-
trict. Als bewoners sta je zelf in voor 
het onderhoud.

Naast de genoemde websites, 
waarop nog veel meer mogelijkhe-
den en ideeën staan vermeld, kan 
je ook Liesbeth.Bral@antwerpen.be 
raadplegen. (GS)

Een gesprek met buurtcoach Liesbeth Bral

Liesbeth Bral: “Het positieve is nu dat 
de subsidie niet meer na, maar voor 
je evenement wordt gestort, zodat je 
niet meer zelf bank moet spelen.”

An Sibhin Irish Pub

Nationalestraat 44
2000 Antwerpen

03 226 72 51
ww.ansibhin.be

Kloosterstraat 108
2000 Antwerpen

Food and Drinks

café
OCTO

Buurtcafé met terras, gelegen op het pleintje
tussen Kloosterstraat, Riemstraat en Goedehoopstraat

PFAS-bloedonderzoek
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De rijkste man ter wereld woonde ooit in onze wijk!
Elke Antwerpenaar kent de uitdruk-
king Ne rijke fokker. Wel, zo’n rijk-
aard had een fantastisch huis – voor 
die tijd toch – tussen de huidige 
Steenhouwersvest, Drukkerijstraat 
en Korte Riddersstraat. Nu zijn daar 
de sociale woningen gebouwd, die 
grenzen aan een winkelcentrum 
achter de Drukkerijstraat, waar 
vroeger een bestelkantoor was ge-
vestigd van de Staatsspoorwegen, 
de huidige NMBS.

Het woord was de Antwerpse ‘ver-
taling’ van de eigennaam van de 
Fuggers (1) die in 1508 een groot 
pand hadden gekocht in het huidi-
ge Sint-Andries. Dat was toen nog 
volledig den buiten, vergelijkbaar 
met het latere Brasschaat. Het ge-
bied was nog recent toegevoegd aan 
het toenmalige stadsgebied tijdens 
de derde stadsuitbreiding die in de 
14de en 15de eeuw plaatsvond.

Jakob Fugger de Rijke  
of de Jongere (2)
Jakob Fugger de Rijke of de Jongere 
(06/03/1459–30/12/1525) behoorde 
tot het koopmans- en bankiersge-
slacht de Fuggers uit het Zuid-Duit-
se Augsburg. Dat had schatten ver-
diend in zijn zilver- en goudmijnen 
in Zwaben. Hij was de voornaamste 
financier van zowel keizer Maximili-
aan I als van keizer Karel V en werd 
destijds als een van de machtigste en 
rijkste Europeanen beschouwd.

Hij was de jongste van zeven zo-
nen van Jakob Fugger de Oudere en 
zou eigenlijk priester worden, maar 
hij werd in 1473 naar Venetië gezon-
den om zich daar in het zakenleven 
te bekwamen.

Na zijn terugkeer naar Duitsland 
behartigde hij de belangen van de 
familie Fugger in Innsbruck. Daar 
verkreeg hij de controle over zilver-
mijnen door leningen aan de plaat-
selijke Habsburgers en hij ontpopte 
zich tot zo’n succesvol zakenman 
dat hij na 1490 de leiding over het fa-
miliebedrijf in handen kreeg.

Hij breidde de 
handelsactiviteiten 
van de Fuggers uit 
naar o.a. de Neder-
landen en Spanje en 
die werden naast de 
textiel ook heel suc-
cesvol in specerijen. 
De winsten werden 
op hun beurt geïn-
vesteerd in zilver- en 
kopermijnen. Dit 
handelsnetwerk stel-
de hem ertoe in staat 
dat zijn familiebank 
de grootste van Europa werd en dat 
geld maakte zijn familie tot de be-
kendste financiers (bankmagnaten) 
van de toenmalige wereld.

De verkiezing van de nieuwe keizer
Na de dood van keizer Maximiliaan I 
in 1519 speelde Jacob Fugger de Rijke 
als huisbankier van de Habsburg-
se dynastie een cruciale rol bij de 
verkiezing van de nieuwe keizer 
van Heilige Roomse Rijk. Die moest 
gekozen worden door zeven keur-
vorsten in het rijk. Karel, de klein-
zoon van Maximiliaan I, was de be-
langrijkste kandidaat, maar hij had 

zware concurrentie van de Franse 
koning Frans I (1494–1547).

De keurvorsten eisten grote som-
men geld in ruil voor hun stemmen. 
Karel kocht een meerderheid van die 
stemmen met behulp van een lening 
van Jakob Fugger de Rijke. Deze ver-
schafte Karel nl. een lening van meer 
dan 800 000 florijnen, ruim drie ton 
puur goud. Twee derde van dit reus-
achtige vermogen was zijn persoon-
lijk bezit. Bovendien wist Jakob via 
zijn netwerk koning Frans I af te slui-
ten van krediet.

Geloofsproblemen voor 
Jakob Fugger de Rijke
Jakob Fugger financierde ook heel 
wat pauselijke projecten, waaron-
der de voltooiing van de Sint-Pie-
tersbasiliek in Rome. Paus Leo X 
(1475–1521) zorgde voor het nodige 
kapitaal door het verkopen van af-
laten aan de gelovigen. Die konden 
nl. vergeving voor hun zonden en 
een plekje in de hemel bekomen 
door deze aflaten te kopen. Het 
bankconsortium van de Fuggers 
sluisde de inkomsten van deze han-
del in Duitsland door naar Rome te-
gen een commissie van 50%.

Deze aflaathandel was de directe 
aanleiding voor de Duitse hervor-
mer Maarten Luther (1483–1546) om 
in 1517 zijn 95 stellingen tegen de 
rooms-katholieke leer te formule-
ren. Het was meteen ook het start-
punt van de reformatie. Luther haal-
de in zijn vlugschriften overigens 
expliciet heftig uit naar de rol van de 
Fuggers in deze affaire.

Toch was Jakob Fugger, geïnspi-
reerd door zijn katholieke geloof, 

ook als weldoener actief. Hij liet 
in Augsburg verschillende kerken 
bouwen, alsook in 1516 de Fuggerei, 
een woonwijk voor behoeftige bur-
gers van de stad. Deze oudste soci-
ale woonwijk van de wereld bestaat 
trouwens nog altijd.

Jakob Fugger de Rijke  
en Albrecht Dürer
Wel, die Fugger bezat dus een ei-
gendom in Sint-Andries (3 & 4). Het 
moet prachtig geweest zijn. De Duit-
se schilder Albrecht Dürer bezocht 

het in 1520 en raakte 
niet uitgepraat over 
de schitterende tui-
nen en renpaarden in 
de grote stallen (5). 
Dürer heeft circa 1519 
trouwens een portret 
van Jacob Fugger de 
Jongere geschilderd 
(6) en aan de gevel 
van het hoekhuis 
Wijngaardbrug-Grote 
Goddaard hangt een 
koperen gedenkplaat 
(7) waarop staat ver-

meld dat de schilder in 1520–1521 in 
Antwerpen verbleef.

De Fuggers hadden aan de over-
zijde van de straat, de huidige Van 
Rijswijckplaats, ook grote opslag-
plaatsen voor hun koper en ijzer op-
gericht. Vandaar de oorspronkelijke 
naam IJzerwaghe. Die stapelplaat-
sen werden later omgebouwd tot 
een grote afspanning met herberg 
Het Bruyloftshuis.

De Norbertinessen  
opnieuw in Antwerpen
In 1608 werden het ‘Fokkershuis’ 
en het Bruyloftshuis verkocht en in 
1644 daagden de Norbertinessen (8) 

opnieuw op in Antwerpen. Ze waren 
voor de protestanten gevlucht uit 
hun klooster in Oosterhout in het 
Nederlandse Noord-Brabant na de 
val van Breda in 1635.

Volgens de overlevering was hun 
kloosterorde in Antwerpen ont-
staan. Aanvankelijk moeten zij met 
de Sint-Michielsabdij (Klooster-
straat) verbonden zijn geweest en 
moeten zij toen de naam Zusters der 
Heilige Magdalena gedragen heb-
ben. Hun nieuwe klooster kreeg de 
titel Convent van het Allerheiligste 
Sacrament.

De Norbertinessen breidden 
voortdurend uit en kregen in 1677 
het volledige ‘Fokkershuis’ en het 
Bruyloftshuis in hun bezit, aange-
vuld met huisjes en een tuin in de 
Korte Riddersstraat. Een kerk, toe-
gewijd aan de Heilige Barbara, werd 
gebouwd. Die moet overdadig ver-
sierd zijn geweest met o.a. mooie 
glasramen die geschonken werden 
door vooraanstaande Antwerpse fa-
milies.
Pieter Génard (1830–1899), histori-
cus en stadsarchivaris van Antwer-
pen van 1863 tot 1894 (9), schrijft in 
1859: “Gebaseerd op een aantal gra-
vures van afbeeldingen van de glas-
ramen, zoo zouden wy kunnen zeg-
gen, zonder vrees van gelogenstraft 

te worden, dat, onder het kunstma-
tig opzicht, dit gebouw een der frae-
iste van Antwerpen was.”

De Oostenrijkers en Fransen:  
het einde
1782 was het begin van het einde. 
Jozef II, de Oostenrijkse keizer die 
bekendstaat als de keizer-koster, 
hief de orde op en in 1784 begon de 
afbraak van de gebouwen. De gena-
deslag kwam in 1797 onder het Fran-
se bewind, toen de Franse revolutio-
nairen en hun aanhang het klooster, 
de kerk en al de aanhorigheden voor 
270 300 frank openbaar verkochten. 
Niet alleen dit klooster ging voor 
de bijl, ook Sint-Joris werd volledig 
afgebroken en de Antwerpse kathe-
draal overleefde het met één stem. 
Talibaanse toestanden, maar dan 
wel door de Fransen gepleegd!

En nu?
Nu blijft er van de kerk en het kloos-
ter geen steen meer over, behalve 
misschien de nieuw opgerichte 
Spaanse Poort, de Potteryenpoort 
van nummer 21 in de Korte Rid-
dersstraat en de rococogevel van 
de ‘Neptune’ nummer 28 in de 
Steenhouwersvest. Verder zijn er 
mogelijk nog restanten te vinden in 
het gebouwencomplex in de Druk-
kerijstraat 18-20 (10) dat in 1895 in 
neo-Vlaamse renaissancestijl werd 
opgetrokken in opdracht van de 
Staatsspoorwegen en een bestel-
kantoor voor goederen met depot 
en stationschefwoning omvatte. We 
zijn nog op zoek naar de gravures 
waarnaar Genard in 1859 verwees!

De rijkste man ter wereld leefde 
in de 16de eeuw wel degelijk in onze 
wijk, in Sint-Andries. En daar begon 
ons verhaal...

(Tekst: Juul Sels & Walter Van den 
Bulck - foto’s: Walter Van den Bulck, 
tenzij anders vermeld)
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Toren Fuggershuis

Het hoekhuis aan de Wijngaardbrug 
en Grote Goddaard met de gedenk-
plaat
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Volg de Gazet van Sint-Andries op Facebook
WINKEL LOKAAL

Wat na de coronapandemie begon 
als een handelszaak met een trio-
concept ‘bar, verkoop van curiosa 
en nagelstudio’, uitgebaat door 
Leatitia Poschet en haar partner, is 
nu al meer dan een jaar
uitgegroeid tot een volwaardige 
schoonheidsboutique met enkel 
Laetitia aan het roer.

Is het altijd jouw droom geweest om 
dit beroep uit te oefenen?
LAETITIA Absoluut! Van jongs af 
aan experimenteerde ik al, maar 
mijn middelbaar onderwijs heb ik 
voltooid aan de School voor Schoon-
heidszorgen Denise Grésiac in Ber-
chem. En sinds april 2022 ben ik dus 
nu zelfstandige als hoofdberoep, na-

dat ik voorheen een periode 
de conceptzaak samen met 
mijn partner had gerund.

Waarom heb je  
precies deze locatie gekozen?
LAETITIA Het pleintje waar mijn 
zaak ligt, is een verborgen parel, een 
oase van rust in Sint-Andries, mid-
den in het gezellig drukke Antwer-
pen. De persoonlijke sfeer tussen de 
bewoners is trouwens elke dag op-
nieuw hartverwarmend: wie langs 
de zaak komt, zwaait even of neemt 
de tijd om even te vragen hoe het er-
mee gaat. Bovendien wonen wij op 
amper 2 minuten wandelen van de 
zaak. ’t Was dus écht niet moeilijk 
om deze locatie te kiezen!

Gendergebonden? Trends?

Wie vroeger aan manicure en pedi-
cure, dus aan een beauty boutique  
dacht, associeerde dat onmiddellijk 
met vrouwen, toch?
LAETITIA Dat taboe is doorbroken. 
Hand- en voethygiëne zijn voor ie-
dereen belangrijk geworden! Een 
positieve evolutie die niet meer ge-
ndergebonden is. 

Herken je trends?
LAETITIA O ja, zelfs op verschillen-
de vlakken. De seizoenen spelen een 
belangrijke rol. In de herfst en winter 
is donker bordeaux een modekleur, 
terwijl pastelkleuren het dan weer 
heel goed doen in de lente- en zo-
mermaanden. Bovendien zijn er ook 
tijdsgebonden trends, zoals bv. nu 
de glazed donut nail , waarbij poeder 
in de nagellak wordt gewreven, zo-
dat een spiegelbeeld ontstaat.

 
Vooruitzichten en 
toekomstperspectieven

LAETITIA Iedereen is en blijft wel-
kom, zowel wie komt voor een klas-
sieke behandeling als degene die 
classic nail art verkiest. 

Vorig jaar heb ik een Top Rated 
Award 2022 ontvangen op basis van  
vijfsterrenreviews van de klanten. 
Daardoor gaan de zaken uitstekend 
en ben ik op zoek naar een nieuwe 
collega.

Op termijn heb ik plannen om een 
behandeling te combineren met een 
drankje bv. ter gelegenheid van een 
verjaardag, voor een groepje vrijge-
zellen... (tekst en foto’s: Walter Van 
den Bulck)

Beauty Bar and Boutique
Sint-Antoniusstraat 28
2000 Antwerpen
0476 07 42 50
info@beautybarandboutique.be
www.beautybarandboutique.be

Laetitia is 35 en haar lieve-
lingsgerecht is rosbief met 
frieten en erwtjes.

Een modern, sfeervol maar ook pro-
fessioneel interieur is heel belangrijk.

BEAUTY BAR and BOUTIQUE
“Schoonheid ligt soms op een klein plekje!”

De restauratiewerken aan de 
Sint-Andrieskerk zijn nog altijd vol-
op aan de gang. De aannemer is bij-
na rond met de eerste fase van de 
plaatsing van voorzetbeglazing. Dit 
is beglazing die ter bescherming aan 
de buitenzijde van de glas-in-lood 
ramen geplaatst wordt. Het eerste 
gerestaureerde glas-in-lood raam is 
ondertussen al teruggeplaatst. Het 
resultaat mag er zijn (zie foto).

Ter hoogte van de gevels is de 
vervanging van plaatselijk slecht 
baksteenmetselwerk voorzien. Door 
verschillende voegstalen uit te pro-
beren, trachten we tot een voegmor-
tel te komen die het bestaande voeg-

werk in kleur en textuur zo goed 
mogelijk benadert. Geen gemakke-
lijke opgave, gezien de diversiteit 
aan oud voegwerk! Eind mei is de 
dakdekker gestart met het volledig 
vernieuwen van het leien dak.

De stelling rond de toren is mo-
menteel in opbouw. Net zoals voor 
de werfhekken, krijgen de stelling-
doeken (deels) een creatieve invul-
ling. Kunstenaar Kolchoz werkte 
ook deze illustratie uit.

De tweede fase van de stellingop-
bouw, zijde Augustijnenstraat, start 
begin augustus. Over mogelijke hin-
der worden de buurtbewoners tijdig 
geïnformeerd.

Sint-Andrieskerk
Het eerste gerestaureerde glas-in-lood raam is ondertussen al teruggeplaatst.

Update
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Wie reed gedurende jaren elke 
ochtend voor dag en dauw met 
de wagen naar Brussel, luidkeels 
‘tipetapetoe’ reciterend met 
glissando’s en zoemoefeningen als 
stemopwarming? Piet Ceuppens 
uit de Pompstraat die ’s ochtends 
de verkeersinformatie op StuBru 
verzorgde. Hij is sinds kort met 
pensioen en heeft nu dus tijd voor 
een gesprek. Hij geeft tips voor 
ieders dagelijks leven. En hoe met 
andere ogen en oren naar nieuws-
lezers kijken en luisteren heel 
boeiend kan zijn.

Geboren in Tervuren studeerde hij 
in Leuven af als logopedist in 1982. 
Hij had z’n praktijk, gespecialiseerd 
in stemproblemen, in Tervuren en 
nadien in Hoboken. Toen Radio 1 
stemmen te kort kwam, werd hij ge-
engageerd bij de Verkeersredactie, 
de kweekschool waar ook Ivan De 
Vadder en Chris Dusauchoit zijn be-
gonnen.

Illustere onbekenden  
opgeleid tot BV’s
PIET Het was om halfvijf opstaan 
om om kwart voor zes te beginnen, 
zelfs in de sneeuw op de E19, voor-
dat er zout was gestrooid. Toen Ra-
dio Donna begon, verkaste ik naar 
daar. Ik ging toen ook stemoptimali-
satie geven bij o.a. de KU Leuven en 
de Katholieke Vlaamse Hogeschool, 
thans gefusioneerd tot Thomas 
More waar ik op campus Sanderus 
ook aan de wieg heb gestaan van de 
afdeling Audiologie.
Toen vroeg ook de VRT of ik niet als 
logopedist , presentator én nieuws-
lezer de radiostemmen wilde coa-
chen. Dat werk ben ik dan blijven 
coördineren tot 2018. Ik krijg nu 
nog veel dankbaarheid van illustere 
onbekenden die ik heb opgeleid tot 
BV’s, zoals o.a. Goedele Wachters, 
Bart Schols van De Afspraak, Tom 
Van de Weghe, Annelies Van Herck 
en Sint-Andriezenaar Sven Pichal 
van Radio 2.

Goeiedag zeggen
Je woont sinds 2015 in de Pompstraat.
PIET Ik was meteen gecharmeerd 
door de warmte van de wijk, heb me 
geëngageerd voor Zorgzame Straten 
en ben van toen af aan goeiedag be-
ginnen te zeggen tegen alle buren. 
Zo ontstaan er persoonlijke gesprek-
ken. Tijdens de lockdown bleek hoe 
heilzaam dat kan zijn. De mens is 
een sociaal dier. Als iemand z’n mi-
serie kan vertellen, lucht dat op. Ge-
deelde smart, halve smart; gedeelde 
vreugde, dubbele vreugde.

Goed of slecht nieuws?
Als we ongeïnteresseerd naar radio of 
tv luisteren, kan het toch nog boeiend 
zijn, want elke spreker is anders ge-
bekt? Waar kunnen we op letten?
PIET Eerst heb je het dynamisch ac-
cent met luidheidsklemtonen op be-
paalde woorden: typisch bij nieuws 
en weerbericht. Dan heb je het me-
lodisch accent: de toonhoogte ver-
hoogt bij een belangrijk woord. Ra-
dio 1 gebruikt meer het dynamisch 
accent, Radio 2 het melodisch ac-
cent. Tenslotte is er het tijdsaccent: 
stiltes voor en na bepaalde woorden 
om de spanning op te drijven. Dat 
wordt dikwijls gebruikt bij sportuit-
slagen of bv. Oscaruitreikingen.
En dan heb je op tv nog de gelaats-
uitdrukkingen en hoofdknikjes. 
Stef Wauters is daar goed in. Elke 
presentator heeft z’n eigen stijl. Ty-
pisch aan Bart Peeters is dat hij als 
presentator mensen in hun waarde 
laat. Erik Van Looy werkt met tekst-
kaartjes, maar heeft een ongelooflij-
ke naturel. En van Fien Germijns op 
tv word je vrolijk. De stem is de juke-
box van de ziel. Wanneer iemand je 
telefoneert, hoor je na de eerste zin 
al of er goed of slecht nieuws komt.

Zoals in soaps
Spreken in het openbaar of op een 
vergadering, wat we allemaal al eens 
moeten, is een ander paar mouwen.
PIET Tijdens een vergadering is het 
belangrijk korte zinnen te gebruiken 
en met iedereen, zonder uitzonde-
ring, oogcontact te maken. En tij-
dens voordrachten richt ik m’n blik 
op verschillende zones, groepen, 
zodat iedereen zich aangesproken 
voelt. Begin met een earcatcher. 
Voor 1 600 logopedisten begon ik 
eens met: “Logopedisten kennen 
niets van stemcoaching.” Meteen 
raak! En eindig met een cliffhanger, 
een bijblijver die een vraag oproept 
maar geen antwoord, zoals in de 
soaps.

Ooit spannende  
momenten meegemaakt?
PIET Nieuws moeten lezen op Radio 
Donna, terwijl de papieren net uit de 
printer rolden. Het laatste blad wa-
ren ze nog aan het schrijven, toen ik 
al bezig was. Aan het laatste woord 
van blad 2 schoof men het derde 
blad onder m’n neus, dat ik vooraf 
dus niet had kunnen lezen… over 
een Russische tennisster met een 
onuitspreekbare naam van wie ik 
nog nooit had gehoord. Daar spartel 
je je dan door!
(Guido Sanders)

Eenzaam ? Verdriet ?
Zorgen ? Relatieproblemen ?
Kom er eens over praten bij: DE OPEN DEUR, waar iemand naar jou luistert 

Autonome vrijwilligersvereniging erkend door de Vlaamse overheid

Gratis, anoniem, zonder afspraak, iedereen welkom !
Alle werkdagen van 14 t� 18u, ook op zaterdag

www.deopendeur.be
deopendeur@skynet.be
03 233 62 73

Pelgrimstraat 27
2000 Antwerpen

ELECTRO ZUID
ELEKTRICITEIT
VERKOOP - HERSTELLING

03 203 03 09 - 03 226 15 91
ELECTROZUID@TELENET.BE
WWW.ELECTROZUID.COM
NATIONALESTRAAT 112 - ANTWERPEN

PARLOFONIE
ATTESTEN VOOR KEURING
RENOVATIE ELEKTRICITEIT

ALLE HERSTELLINGEN
DEPANNAGE

DISCO MATERIAL
LED VERLICHTING

Anne Vaeck
Beëdigd vertaler

Alle o�ciële aktes
Nederlands – Engels – Frans

Riemstraat 18  Antwerpen

0478 75 26 53
info@anthologie.be

Piet Ceuppens: “Soms om vijf uur ’s morgens in de sneeuw de E19 op, nog voor 
er zout was gestrooid.”

Radiopresentator en 
stemcoach Piet Ceuppens:
“De stem is de jukebox van de ziel.”

www.nsz.be

WOODY

WIJKGERUIS

Ik heb ze aan den telefoon maar 
laten uitrazen en dan gezegd 
dat ze welkom is voor ne koffie 
op het terras van het café hier. 
Maar ik heb ze nog niet gezien. 
--- Aan tramhalte Tropisch 
Instituut: “Als ge wilt dat den 
tram rap komt, steek dan een 
sigaret op.” --- Ik wist niet of 
ik het nu had gedroomd dat ik 
hartkloppingen had of dat het 
echt was. Maar ik had   ’s nachts 
ook gezien dat m’n wekkerradio 
stond te knipperen door een 
stroomuitval. Toen ’s morgens 
bleek dat de stroom niet was 
uitgevallen, zal ik die hartklop-
pingen dus ook wel gedroomd 
hebben. Kunde volgen? --- Sinds 
hij met een nieuwe madam 
is, heeft hij geen tijd meer om 
voorzitter te zijn. --- Ik ga het 
nu zeggen, zoals ik het aanvoel. 
’t Kan grof zijn, maar zo voel ik 
het. --- Gedroomd dat Michael 
Jackson Crying in The Chapel 
van Elvis zong. En wat hoor ik ’s 
morgens? Dat Elvis zijn dochter, 
Lisa Marie Presley, ooit nog 
getrouwd met Michael Jackson, 
diezelfde nacht, ongeveer op 
dat moment, onverwachts is 
overleden. Hoe legde dat nu 
uit?  --- Al drie dagen ’t snot. Ja, 
ja, ouwerwetse snotvallingen 
bestaan ook nog, vintage-snot. 
We zijn kasplantjes geworden 
met al die mondmaskers van 
toen. --- Als ge wilt dat de zon 
schijnt, zet dan maar alvast een 
zonnebril op.

In de Riemstraat woont een heel 
sterk meisje. Ze klimt al 16 jaar let-
terlijk en figuurlijk op hoog niveau. 
Op haar negende volgde ze in het 
voetspoor van haar papa en vond 
ze de weg naar de klimzaal en de 
rotsen.

Ze werd al snel opgepikt door 
het Belgisch klimteam en mocht 
mee naar diverse internationa-
le wedstrijden van Canada tot 
Nieuw-Caledonië. Zo stond ze in 
haar jeugd diverse keren op het 
podium bij de Europese bekerwed-
strijden. Ook op rots klom ze al een 
indrukwekkend palmares bijeen.

Ze studeerde sport en bewegen 
en is gediplomeerd trainer.

Op 6 mei werd wijkbewoonster 
Celine Cuypers Belgisch kampioen 
sportleadklimmen. Celine is 25, 

Klim-ster uit de wijk

Succesvolle 11de editie Sint-Andries Run!

studeert nog, coacht mee het Bel-
gisch team en geeft parttime trai-
ning aan het wedstrijdteam van 
haar club in Breendonk.

Op zondag 4 juni ging de 
11de editie van de Sint-
Andries Run door in onze 
wijk en het was weer een 
groot succes, na 3 jaar 
coronapauze.

In de Gazet van Sint-Andries van september gaan we uitgebreider in op dit 
sportieve wijkevenement.

De vestiaire bij Maria
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WINKEL LOKAAL

House of Bones in de Sint-Antoni-
usstraat 37, met zicht op het Bo-
gaardeplein, is een ietwat vreemde 
naam voor een winkel van kleding 
en accessoires, maar Brit Van Dam-
me (28) zal ons wegwijs maken. 
Eerst echter ... haar lievelingsge-
recht? Al drie jaar veganistische 
pizza’s omwille van het dierenleed. 
Samen met haar man Sam Anto-
nis (33) waagden ze het avontuur 
om veganistisch te gaan leven. Ze 
voelen zich fysiek nu zelfs beter en 
dus zijn hun voedingsgewoontes 
gebleven.

Belangrijke keuzes gemaakt

Waarom heb je voor deze winkel 
gekozen?
BRITT Ik heb ‘Foto en Film’ gestu-
deerd, maar m’n passie lag eigenlijk 
bij de muziek. Voor de kost heb ik 
in diverse winkels gewerkt, tot op 
de Meir, en ik ben zelfs opgeklom-
men tot assistent winkelmanager. 
Maar door de lange werkdagen en 
het werk op zaterdagen en koop-
zondagen was er geen tijd meer voor 
de muziek. Daarom ben ik deeltijds 
gaan werken, zodat er opnieuw tijd 
vrij kwam om op te treden met m’n 
band 10 Cats Down. Dat is een roc-
kabillyband die het midden houdt 
tussen fifties-artiesten zoals Elvis 
Presley, Jerry Lee Lewis, Chuck Ber-
ry, Johnny Cash en Roy Orbison. Tij-
dens de coronacrisis waren er voor 
mij geen optredens meer en ben ik 
m’n webshop begonnen, in dezelf-
de stijl als de muziek. In februari 
heb ik dan m’n job opgezegd om m’n 
eigen winkel in een zijstraat van de 
Kammenstraat op te starten. Hier 
is de huur nog te betalen en ik deel 
de ruimte met m’n man die web-

sites ontwerpt en Silke Joosens die 
als Epitome de grafiek verzorgt voor 
bedrijven. Zo is de gedeelde huur be-
taalbaar. Ik vind het ook niet erg om 
in een zijstraat te zitten. Ik ben prak-
tisch de enige in Antwerpen die deze 
stijl aanbiedt en de kenners weten 
me te vinden via m’n webshop.

House of Bones in de Sint-Antoniusstraat
Rockabilly is slow fashion

Waarom heb je voor rockabilly geko-
zen, want dat lijkt niet eens zo’n evi-
dente keuze?
BRITT Rockabilly is simpelweg 
mijn favoriete muziek. Bovendien 
vind ik dat deze muziek een gevoel 
van vrijheid geeft. Datzelfde gevoel 
krijg ik trouwens ook van de kleding 
die ik verkoop en dat is belangrijk 
voor mij.

Slow fashion en unisex

In de winkel opvallend veel zwart en 
chroom. Hoe omschrijf je die stijl?
BRITT Rock ‘n’ roll, maar niet in de 
letterlijke betekenis van het muziek-
genre, eerder als een levensstijl. Er 
zit rock ‘n’ roll, punk, metal en emo 
in, net geen gothic. Het is voor men-
sen die durven een eigen stijl uit te 
stralen. Het is ook slow fashion. Met 
een kledingstuk kan je jaren doen, 
want die stijl verandert niet met de 
seizoenen. De meest stukken zijn 
trouwens unisex. Daarom moeten 
zowel ik als de klanten minder in 
huis hebben. Dat stak me trouwens 
ook tegen in de grote modehui-
zen: een gigantische productie en 
overschotten die zelfs ondergronds 
worden begraven. Ik koop in kleine 
oplages, de stukken verouderen niet 
– ook niet voor de koper – en ik moet 
nooit iets wegdoen. Klanten gaan 

ook niet snel iemand tegenkomen 
die hetzelfde stuk draagt. Ik verkoop 
ook band shirts, maar dan wel de ori-
ginele die door de muziekgroepen 
zelf zijn uitgebracht: geen kopieën, 
maar rechtstreeks ingekochte bij 
Iron Maiden, Fleetwood Mac, Guns 
N’ Roses, Kiss en anderen.
(tekst: Guido Sanders & foto’s:   
Walter Van den Bulck)

House of Bones
Sint-Antoniusstraat 37
Tel. O497 29 04 97
www.houseofbones.be

Tijdens het Fashion Weekend droeg 
Britt een van de jurken die je in House 
of Bones kan kopen. In de zaak draagt 
ze trouwens altijd zelf kleding die ze 
verkoopt.

“De stijl die ik verkoop straalt vrijheid 
uit,” zegt Britt, “net zoals rockabilly, 
mijn favoriete muziek en de muziek 
van 10 Cats Down, mijn band.”

Man Ray in MoMu

Tot 13 augustus loopt de veelzijdige tentoonstelling MAN RAY in het MoMu in de 
Nationalestraat. (foto: Stany Dederen)

Tot 13 augustus loopt in het 
modemuseum MoMu in de Na-
tionalestraat de tentoonstelling 
Man Ray en de Mode. Het is een 
boeiende tentoonstelling met 
interessante muurteksten die niet 
enkel over mode gaat. Spilfiguur is 
de fotograaf Man Ray die eigenlijk 
surrealistisch kunstenaar wou 
worden, maar door zijn succes als 
fotograaf een van de belangrijkste 
modefotografen van de vorige 
eeuw is geworden.

De tentoonstelling liep eerder al in 
Marseille en Parijs, maar werd er wat 
ondergesneeuwd door Covid-19. 
Curator Romy Cockx heeft ze in het 
MoMu extra open getrokken door 
ook te focussen op de invloed die 
Man Ray heeft gehad op Antwerpse 
modeontwerpers zoals o.a. Martin 
Margiela, Dirk Van Saene en Dries 
Van Noten, naast zijn invloed op de 
hedendaagse Belgische modefoto-
grafen.

Kunstwerk vernietigd
Man Ray werd geboren in 1890 en 
groeide op in New York. Zijn moe-
der was naaister en z’n vader kleer-
maker. Vele van z’n kunstwerken 
zijn dan ook gerelateerd aan mode. 
In een verlaten naaiatelier vond hij 

63 kleerhangers die hij aan mekaar 
hing, waardoor de mobiele Obstruc-
tion (1920) ontstond. Een in bruin 
papier ingepakte naaimachine, The 
Enigma of Isidore Ducasse, (1920) 
refereert eveneens naar de kleding-
industrie.

Op weg naar de opening van z’n 
eerste tentoonstelling in Parijs ont-
moette hij de componist Eric Satie, 
stapte met hem een doe-het-zelf-
zaak binnen en kocht een strijkijzer, 
nagels en lijm. Hij kleefde de nagels 
aan de onderkant van het strijkijzer 
en plaatste het nog snel ongemerkt 
in de tentoonstellingsruimte onder 
de naam Cadeau.

Een metronoom met een stuk 
foto van een oog van z’n ex-geliefde, 
de fotografe Lee Miller, kreeg de ti-
tel Object to Be Destroyed (1923), wat 
een tijd later inderdaad door studen-
ten is gedaan. Gelukkig zijn er na-
dien nog multiples van gemaakt.

Compleet vernieuwend
In de Amerikaanse galerie Stieglitz 
leerde hij het werk van de Europese 
surrealisten kennen en hij trok naar 
Parijs waar hij door Marcel Duchamp 
en Jean Cocteau werd geïntrodu-
ceerd in de wereld van de beau mon-
de. Aanvankelijk maakte hij enkel 
foto’s van z’n eigen kunstwerken, als 

een soort archief. Nadien maakte hij 
portretten om in z’n Parijse onder-
houd te voorzien.

Hij was, net als Picasso, een rok-
kenjager (Adon Lacroix, Niki de 
Montparnasse, Lee Miller…)  en de 
foto’s van z’n muzen en geliefden 
brachten hem op het pad van de 
modefotografie.  Vogue, Harper’s 
Bazaar en andere toonaangevende 
modetijdschriften vonden het een 
eer zijn foto’s op hun covers te kun-
nen plaatsen.

Gezien zijn surrealistische en 
dadaïstische achtergrond waren 
deze foto’s compleet vernieuwend 
met aparte camerastandpunten, 
dubbele belichtingen, solarisatie, 
collages en nog nooit vertoonde li-
chaamshoudingen van de modellen. 
Daardoor nemen fotomodellen in 
modetijdschriften nog steeds aparte 
houdingen aan.

Inspiratiebron voor René Magritte
Ook in België was hij actief. Via het 
Brusselse avant-gardistische mo-
dehuis Norine kwam hij in contact 
met de surrealistische schilder René 
Magritte die zijn schilderij Le Faux 
Miroir inspireerde op een foto van 
Man Ray en het hem ook cadeau gaf. 
Man Ray’s eerste vrouw, de Belgi-
sche Adon Lacroix, introduceerde 
hem in de Franse literatuur van o.a. 
Apollinaire en Marquis de Sade, wat 
zijn houding bepaalde tegenover 
vrouwen.

Het is een boeiende en leerzame 
tentoonstelling met aandacht voor 
fotografie, mode en kunst met inte-
ressante muurteksten. Neem er dus 
je tijd voor! De tentoonstelling loopt 
tot 13 augustus 2023.
(Guido Sanders)

Nationalestraat 28
www.momu.be
Open van dinsdag tot en met 
zondag van 10 tot 18 u.

Nieuw buurtrestaurant  
in de Nationalestraat

Het buurtrestaurant Foyer De Stro-
ming in de gebouwen van het ACW 
in de Aalmoezenierstraat houdt op 
te bestaan. Maar geen nood! In de 
plaats daarvan komt  Dagschotel, 
een gelijkaardig project met rui-
mere openingsuren (van 11 tot 19 
uur), in samenwerking met de stad 
Antwerpen.

 
Meer vrijheid
Het is na Merksem, Hoboken en Bor-
gerhout (Te Boelaerpark) het vierde 
Dagschotelproject van Sense, een 
25-jarig sociaal-economisch bedrijf 
dat mensen tewerkstelt die anders 
ver van de arbeidsmarkt zouden blij-
ven en ook levert aan woonzorgcen-
tra en diverse bedrijfsrestaurants, 
o.a. Den Bell waar stadsdiensten 
zitten. Het eten wordt duurzaam 
verpakt en in de Nationalestraat 
op temperatuur gebracht. Je kan 
ter plaatse aanschuiven of afhalen, 
maar mindere mobiele senioren 
kunnen ook aan huis laten leveren 
binnen een bepaalde afstand. De 
ruimere openingsuren geven meer 
vrijheid, want wie afhaalt, zelfs om 
11 uur, kan zelf bepalen, wanneer hij/
zij het eten thuis opwarmt. Je kan 
online bestellen, via de telefoon, ter 
plaatste of via een formulier. 

Verbindende factor
KATELIJNE (chef Dagschotel Sint- 
Andries, zelf gek op witloof met ham 
en kaas in de oven) Door de betere 
zichtbaarheid in de Nationalestraat 
143 en een hipper en frisser interieur 
hopen we een nog meer gemengd 
publiek aan te trekken dan in Foyer 

De Stroming in de Aalmoezenier-
straat, zoals bv. jonge gezinnen met 
weinig tijd. Op die manier willen 
we ook een verbindende factor zijn 
tussen jongeren en 65-plussers of 
mensen die het financieel moeilijk 
hebben.

Afwisseling,  
nieuwsgierigheid of tijdnood

Of het geen concurrentie is voor de be-
staande horeca?
KATELIJNE Een concentratie van 
horeca trekt aan en iedere zaak 
heeft zijn eigen karakter en doel-
groep. Minder welgestelde mensen 
die naar ons komen, zullen anders 
toch nooit naar een commercieel 
restaurant gaan. En wie voor de af-
wisseling, uit nieuwsgierigheid of 
uit tijdnood komt, zal ook niet elke 
dag komen, maar afwisselen. Soep 
en hoofdschotel kosten standaard 
10,50 euro, voor 60-plussers 8 euro, 
voor mensen met een verhoogde te-
gemoetkoming 4 euro en 2 euro voor 
wie jonger dan 18 is. Voor een des-
sert betaal je extra. Naast de hoofd-
schotel van de dag, de dagschotel 
dus, kan je steeds nog kiezen uit vier 
andere opties (vis, veggie, klassieker 
en suggestie), zolang de voorraad 
strekt. (GS)

Nationalestraat 143
2000 Antwerpen
Alle weekdagen van 11 tot 19 uur
www.dagschotel.be
sintandries@dagschotel.be
03 220 16 63

Het enthousiaste team van Dagschotel maakt er een gezellige plek van. Van 
links naar rechts: Youdon Dexi, Mauricio Jimenez, Katelijne Van den Broeck, 
Georges Malki en Garry Somers.

veel meer dan enkel modeTentoonstelling
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Op het einde van de week tonen ze 
hun experimenten aan hun vrien-
den en familie.

September

Start cursussenreeks
Vanaf vrijdag 1 september
Samen lezen, tai chi, yoga, Authen-
tic Movement, Wijklawijt, flamenco, 
trommelen, tafeltennis en nog veel 
meer. Check onze site voor alle info 
en inschrijvingen.
Zanggroep WIJKLAWIJT zingt  
Antwerpse en andere volkse liekes
gewoon, omdat zingen plezant is!
 Wil je mee doen? Kom maar af

Hart & Ziel
Zaterdag 16 september – vanaf 16 uur – 
Sint-Andriesplaats – gratis
Hart & Ziel Open Podium voor Mu-
zikanten, Dj’s & Sympathisanten 
bestaat 20 jaar en viert dit op de Sint 
Andriesplaats met een gezellig festi-
val.

Warme Boekenavond – Bond 
zonder Naam
Vrijdag 22 september – 20 uur – gratis
Onze Warme Boekenavond organi-
seren we samen met de Bond zon-
der Naam. Kom je warmen aan een 
intens interview met een bijzondere 
gast, aan boekentips én aan elkaar. 
We hebben jou er heel graag bij.

Op stap met het coStA
Zaterdag 30 september – 9 uur – € 14
Houd onze website in de gaten om te 
weten naar waar we met de bus op 
uitstap gaan.

tussen 6.10 uur aan het begin en 6.55 
uur aan het eind van de maand. 

Workshops ZikZak 
Woensdag 16, donderdag 17, vrijdag 18, 
maandag 28, dinsdag 29 en vrijdag  
30 augustus – van 12 tot 17 uur – € 27
In de maand augustus kan je in het 
coStA leuke creatieve workshops 
van ZikZak volgen. Je kan o.a. een 
pop-upboek, pop-upmaskers en 
pop-upfashion maken, creatief 
stempelen, creatief met klei werken, 
een filmbespreking maken en knut-
selen. Voor iedereen tussen 8 en 12 
jaar.

Filmkamp ZikZak
Van maandag 21 tot vrijdag 25 augustus 
– van 9 tot 16 uur – € 150
Elke dag werken de kinderen aan 
hun filmopdracht en leren ze ver-
schillende technieken, zoals een re-
portage, korte fictie, green screen en 
fake nieuws.

Juli

OEFO – Theater Froe Froe (6+)
Zaterdag 1 juli – 14 en 16 uur –  
Sint-Andriesplaats – gratis
Sciencefiction openluchttheater 
voor iedereen vanaf 6 jaar, met ster-
ren die komen en gaan, aliens en... 
een bluesgitaar. De acteurs brengen 
met prachtige poppen, kostuums en 
livemuziek het verhaal tot leven.

Sport en cultuurweek
Van maandag 10 tot vrijdag 14 juli,  
behalve op 11 juli – van 9 tot 16 uur –  
€ 55
Een week sport, spel en cultuur voor 
kinderen tussen 6 en 12 jaar.

Augustus

Dageraadconcerten
Donderdag 3, 10, 17 en 24 augustus – 
tussen 6 en 7 uur (bij zonsopgang) –  
€ 6 – Café Kamyon op Linkeroever
Eén keer per week, op donderdag, 
telkens samenvallend met het pre-
cieze uur waarop de zon opkomt 
(veranderlijk dus), geven we het 
startsignaal voor een dageraadcon-
cert. In augustus komt de zon op 

Programma

Info en tickets
co Sint-Andries

Sint-Andriesplaats 24
2000 Antwerpen

03 260 80 50

www.costa-antwerpen.be
costa@antwerpen.be

Openingsuren | Onthaal
Dinsdag vanaf 12 uur,  

woensdag tot zaterdag vanaf  
10 uur tot einde activiteiten

Gesloten
Op maandag en zondag
en van 10 juli tot en met  

14 augustus

Steenhouwersvest 30
2000 Antwerpen

03 293 58 94
www.watte.be

info@alfasloten.be | www.alfasloten.be

©JAN MARCHAND

Het jaar is nog lang niet om, maar 
toch durf ik te zeggen dat ik mijn 
favoriete kinderboek voor 2023 nu 
al gekozen heb: ‘Ridder Uil’ door 
Christopher Denise.

Denise is een Amerikaanse kun-
stenaar, voornamelijk bekend voor 
het illustreren van werk van ande-
re auteurs. ‘Ridder Uil’ is het eerste 
prentenboek dat hij zelf heeft ge-
schreven en geïllustreerd.

Het vertelt het 
verhaal van Uil 
die maar één 
wens, één 
l e v e n s d o e l 
heeft, sinds 
hij uit zijn ei 
is gekomen: 
ridder worden, 
een dappere, slimme r i d d e r 
met veel vrienden en met tonnen 
heldenmoed. Het blijft bij dromen, 
tot er op een dag tal van ridders uit 
het naburige kasteel beginnen te 
verdwijnen en er bijgevolg een groot 
tekort aan ridders dreigt te ontstaan.

Voor Uil is dit hét moment waar-
op hij heeft gewacht. Hij neemt 
meteen zijn lot in eigen handen en 
schrijft zich in voor de ridderschool. 
Tot ieders verbazing wordt Uil, die 
klein en niet erg sterk is, toegelaten. 
Hij doet het fantastisch, slaagt met 
de hoogste eer en mag dan ook me-
teen beginnen op het kasteel.

 Aangezien hij de neiging heeft 
om overdag in slaap te vallen – hij is 
tenslotte een nachtdier – wordt hij 
ingedeeld bij de Riddernachtwacht. 
In zijn eentje staat hij zijn mannetje 
tijdens de lange donkere nachten 
op de kasteelmuur. Maar op een ex-
treem donkere en stille nacht krijgt 
hij het ‘bezoek’... van een hongerige 
draak!

Dit boek is werkelijk een pareltje! 
Zoveel humor in de tekst en zoveel 
humor in de supermooie ‘middel-
eeuwse’ prenten. Een waar plezier 
voor jong en oud met een mooie les 
erin: Wie niet sterk is moet slim zijn of 
toch vooral zichzelf zijn.

Voor dappere kleuters vanaf 3 
jaar. ‘Ridder Uil’ | Christopher Deni-
se | Uitgeverij Lemniscaat | 14,99 €
(Sofie van ’t Stad Leest)

KINDERBOEKENHOEKJE

Volg ons op Facebook
voor meer nieuwtjes en 
leuke foto’s uit de wijk: 
Gazet van Sint-Andries

OEFO

WIJKLAWIJT
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Het Ei
Ik sta in de Nationalestraat te 
wachten voor het stoplicht aan 
het Tropisch Instituut dat een eeu-
wigheid duurt, net 
zoals dat aan 
het kruis-
punt aan 
de Kam-

menstraat. 
Een man 
naast mij kijkt 
me aan met een blik 
die duidelijk maakt dat hij zich 
ook staat te ergeren en z’n ergernis 
wil delen. Gedeelde smart, weet je 
wel. Ik voel dat ik moet reageren 
en flap eruit: “Alles kan allemaal 
nog veel erger.” Hij schokt z’n 
schouders naar omhoog en priemt 
met een wijsvinger triomfantelijk 
tegen mijn schouder: “Joop Visser, 
vorig jaar in het coStA! Da’s van 
hem!” zegt hij triomfantelijk.

Ik: “Was jij daar ook?”
Hij: “Jazeker, het was een 

godsgeschenk dat hij na zoveel 
jaren hier in het coStA, hier in 
onze wijk, is komen optreden. De 
hele fine fleur van het Vlaamse 
luisterlied was aanwezig.”

Ik had duidelijk een zielsver-
want gevonden en het schoot me 
weer allemaal te binnen. Het moet 
45 jaar geleden zijn, dat ik hem, 
toen nog als Jaap Fischer, voor 
het eerst hoorde op een 33-toeren-
plaat. Nu ben ik niet iemand die 
flarden van gedichten in mijn ge-
heugen meedraagt om er af en toe 
troost of herkenning in te vinden, 
maar zijn tekst van ‘Het Ei’ staat 
erin gegrift.

“Ja, ‘Het Ei’!” zegt de man, ter-
wijl het stoplicht voor een tweede 
keer op rood springt. 

En ik val hem triomfantelijk 
bij: “Ik kocht een ei. De melkboer 
zei: ’t Komt net onder de kip 
vandaan. Hier hebt u een jong 
leven voor 16 cent of meer. En 
namens de ouders smakelijk 
eten, meneer.”

Het vervolg kan ik me niet 
meer letterlijk herinneren, maar 
YouTube brengt nadien thuis de 
oplossing. Zo gaat het verder: Het 
lag nog warm te leven in m’n 
hand. Ik mikte zorgvuldig op de 
harde hete rand van de pan en ik 
kon de geur al ruiken van dit al te 
vroeg geremde kuiken. Toen het 
ei zei: Denk eens dat het een jon-
getje is dat je gaat staan bakken, 
denk eens dat het je broertje is 
dat zacht sist in de pan. En dat-ie 
uit angst de rand van de pan 
probeert te pakken...

Ik was eigenlijk op weg naar de 
slager, maar toen dit veel te vroeg 
geschreven volkslied aller vega-
nisten ter wereld me weer voor de 
geest kwam, stapte ik maar naar 
de Verlatstraat om in de biologi-
sche winkel The Barn groenten te 
halen voor een groentecurry.

Zo steun ik meteen ook de loka-
le boeren. En wanneer sommigen 
denken dat de door pesticiden 
verpestte troep die de halve wereld 
al heeft rondgevlogen, goedkoper 
is – wat ik betwijfel – denk ik: Het 
eeuwig leven, dat mag wat kosten. 
(Guido Sanders)

Word wijkjournalist

walter.vandenbulck@telenet.be

Bart Demuyt: “Tijd om te sporten 
heb ik niet, maar ik loop hier wel veel 
trappen op en af en heb de gewoonte 
om snel te wandelen.”

AMUZ: veel meer dan concerten!

Schrok ik me een hoedje over 
wat er allemaal gebeurt achter 
de vroegbarokke gevel van de 
vroegere Sint-Augustinuskerk in 
de Kammenstraat. Sinds 27 jaar is 
deze voormalige kloosterkerk het 
kloppende hart van AMUZ (o.a. Fes-
tival van Vlaanderen Antwerpen)  
waar u tijdens het cultuurseizoen 
uw hart kan ophalen aan de mooi-
ste muziek op een authentieke 
wijze uitgevoerd. Maar daar stopt 
het niet!

Met Bart Demuyt (58 jaar en verlek-
kerd op risotto al tartufo), algemeen 
en artistiek directeur van AMuz, 
wordt ook jacht gemaakt op en on-
derzoek gedaan naar eeuwenoude 
partituren o.a. muziek gedrukt door 
Plantin. Demuyt is niet alleen ‘ma-
nuscriptenjager’ maar ook algemeen 
directeur van de Alamire Foundati-
on, het Internationaal Centrum voor 
de studie van Muziek in de Lage Lan-
den. Bovendien is/was hij ook diri-
gent, docent, voorzitter van diverse 
commissies, musicus in vocale en-
sembles (o.a. het Collegium Vocale 
Gent), programmasamensteller bij 
de toenmalige Radio 3 en artistiek 
directeur van het Concertgebouw 
Brugge. Zo’n curriculum vitae doet 
je duizelen. Momenteel is hij samen 
met het AMuz-team druk bezig met 
de voorbereidingen van het zomer-
festival Laus Polyphoniae dat in 
Antwerpen weerklinkt van 18 tot 27 
augustus.

Buitenlandse topartiesten

Hoe doe je dat allemaal?
BART Dankzij de vele handen van 
de medewerkers en door telkens 
goed te focussen op verschillende 
projecten, want het ene staat niet los 
van het andere en soms overlappen 
ze zelfs. Zo kan de ontdekking van 
een muziekmanuscript tot een con-
cert in AMuz leiden. En door buiten-
landse topartiesten naar AMuz te 
halen, ontstaan weer nieuwe ideeën 
en onderzoeken. Tijd om te sporten 
heb ik niet, maar ik loop hier wel veel 
trappen op en af en heb de gewoon-
te om snel te wandelen. Dikwijls te 
snel, volgens sommige bronnen al-
thans. (lacht)

Waar luisterden de Antwerpenaren 
in de middeleeuwen naar?

De ondertitel van Laus Polyphoniae is 
Antwerpen Townscape Soundscape. 
Wat betekent dat precies?
BART Antwerpen was tijdens de 
15de en 16de eeuw een handelscen-
trum van wereldniveau waar vele 
succesvolle ondernemers thuis wa-
ren. Tot die ondernemers behoorde 
ook de drukkersfamilie Plantin-Mo-
retus en het is mede door hen dat 
Antwerpen toen ook hét centrum 

van de boekdrukkunst was. Dankzij 
door hun overgeleverde muziek-
drukken kunnen we schitterende 
muziek uitvoeren. Dat doen we ook 
deze zomer tijdens Laus Polypho-
niae. Dan zijn er zowel concerten 
bij ons in AMuz, maar net zo goed in 
de Sint-Pauluskerk, de  Sint-Carolus 
Borromeuskerk en op tal van andere 
historische plekken. Naast concer-
ten hebben we ook workshops voor 
amateurs en professionals, familie-
voorstellingen en ook enkele lezin-
gen. Wendy Wauters komt trouwens 
haar gloednieuwe boek ‘De geuren 
van de kathedraal’ voorstellen tij-
dens Laus Polyphoniae in AMuz. 
(Alle kaarten voor de lezing zijn ech-
ter de deur al uit!, n.v.d.r.)

Vernieuwing door 
meerstemmigheid

Gregoriaanse muziek kennen we als 
religieuze eenstemmige vocale gezan-
gen, meestal gebracht met gelijkklin-
kende stemmen (mannen of vrouwen) 
tijdens kerkelijke diensten. Waar 
moeten we de polyfonie dan plaatsen, 
waarbij de stemmen soms alle richtin-
gen uitgaan?
BART Uit de 15de en 16de eeuw 
kent iedereen de Vlaamse Primi-
tieven Van Eyck, Memling, Vander 
Weyden… Op hetzelfde moment wa-
ren er ook internationaal vermaarde 
Franco-Vlaamse polyfonisten, die 
meerstemmige muziek, polyfonie, 
schreven. Dezelfde kwaliteit en ver-
nieuwing die we dus zien in de schil-
derkunst, vinden we ook terug in 
de muziek. De polyfonie ontsproot 
vaak uit de eenstemmige gregori-
aanse gezangen die in lange noten 
werden gezongen als basis voor 
een meerstemmig stuk. Alle andere 
stemmen waren vrij gecomponeerd 
en kronkelden als het ware rond de 
gregoriaanse melodie.

Hoe werden componisten toen be-
kend?
BART Hun composities werden 
opgetekend in ‘handgeschreven’ 
manuscripten die werden vervaar-
digd in opdracht van vorsten of de 
paus. Voor er sprake was van de 
boekdrukkunst, kopieerden kopiis-
ten alle stemmen met de hand. Het 
woord zegt het zelf: manu scriptum, 
Latijn voor met de hand geschreven. 
Eenmaal de drukkunst er was, werd 
muziek via het boek overgeleverd 
en verspreid. Zo ging het ook met 
de Antwerpse drukken van Plantin 
met daarin bijvoorbeeld het ‘Requi-
em’ van de Portugese componist 
Duarte Lobo, ver hiervandaan ge-

componeerd, maar via Antwerpen 
verspreid. Zijn muziek zal trouwens 
te horen zijn tijdens het concert van 
het Portugese Ensemble Cupertinos 
op vrijdag 25/08 in de Sint-Paulus-
kerk.

Uitgevers publiceerden muziek 
van anderen onder zijn naam om 
meer te verkopen!

De naam Josquin des Prez, waar-
schijnlijk geboren in Doornik, zien we 
dikwijls.
BART Josquin des Prez was al tij-
dens zijn leven een belangrijke com-
ponist. Hij was voor de polyfonie, 
wat Bach voor de barok was. Zijn 
mythe was zelfs zo groot dat uitge-
vers soms composities van anderen 
publiceerden onder zijn naam om 
de boekenverkoop op te trekken. 
Maar let op, want momenteel is 
misschien 10 procent van meer dan 
duizenden nog onbekende manus-
cripten onderzocht. Die onbekende 
manuscripten zijn unieke stukken, 
dus zolang niemand ze bestudeert of 
digitaliseert, hebben we er geen idee 
van wat voor materiaal er nog ligt te 
wachten om ontdekt te worden!

De maandelijkse koffie- en 
taartnamiddagen

Bij elke editie van Laus Polyphoniae 
hoort ook een prachtig programma-
boek van ongeveer 400 pagina’s. 
Naast het concertprogramma bevat 
het ook tal van artikels over oude mu-
ziek of over één figuur in het bijzon-
der: een componist zoals Josquin des 

Prez, maar net zo goed een historische 
figuur zoals Maria Van Bourgondië.
BART Met het programmaboek 
willen we het onderzoek achter de 
concerten en de muziek niet alleen 
zichtbaar maken, maar ook toegan-
kelijk. Dat is voor ons bijzonder be-
langrijk! Naast Laus Polyphoniae 
organiseren we van eind septem-
ber ’23 tot eind maart ’24 ook een 
sprankelende reeks concerten. We 
prijzen ons gelukkig om zo pal in 
het centrum van de stad aanwezig 
te zijn met een barokke parel als 
concertzaal met een uitmuntende 
akoestiek.   Met onze foyer hebben 
we bovendien de mogelijkheid om 
maandelijks onze buren uit te no-
digen voor een koffie of thee met 
een stukje taart. We hebben dat vo-
rig jaar in het kader van Zorgzame 
Straten opgestart met een kleine 
groep enthousiastelingen. Dit jaar 
is die groep gegroeid tot 50 buren! 
Heel fijn om dat initiatief zo te zien 
groeien. Ik kan alvast verklappen dat 
we dat in het najaar weer oppikken, 
onze maandelijkse koffie en taart! 
(Guido Sanders)

Laus Polyphoniae 2023, van 
18 tot en met 27 augustus op 
diverse plekken in het histori-
sche centrum van Antwerpen. 
Enkele aanraders met een 
Antwerpse link: graindelavoix 
(22/8 – Sint-Carolus Borre-
meuskerk) en Utopia (20/8 
– AMUZ). Alle info over Laus 
Polyphoniae en het volledige 
concertseizoen van AMUZ kunt 
u op www.amuz.be vinden.

Wie wil kennis maken met 
polyfonie, kan op YouTube als 
zoektermen intikken Voces8: 
Nesciens Mater of ook nog 
Janequin A Sei Voci. En er is ook 
de website www.alamire.tv


